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Nagykorúsodás — 
gonddal\ örömmel ? 

Egy kollektíva életében 
évtizednyi idő nftár történe-
lem. Nem kezdhet jük hát 
máshol csak az elején, sőt 
anná l is egy kurtányival 
élőbbről. Égészen pontosan 
1959-től. A Magyar Kábel 

Művek ugyanis ekkor hatá-
rozta el, hogy gyáregységet 
telepít Szegedre. Mondhatná 
valaki, Kistelek az nem Sze-
ged, vegyük elő a térképet, 
iha ennyire félrehord az 

agyunk, de nem lenne igaza. 
A kettő úgy összefügg egy-
mással, akár a fejsze a nye-
lével. Egyikről a másik nél-
kül nem lehetne beszélni. 
Szegeden gondolták ki még 
1975-ben — amikor már vi-
lágossá vált, hogy az exten-
zív fejlődés tartalékai vég-
képp kimerültek —, hogy 
megveszik a Hódgép kistele-
ki gyáregységének épületét, 
ami némi átalakítással a l -
kalmas lett arra , hogy kábe-
leket készítsenek benne. Ha 
„közgazdászabbul" aka rnánk 
mondani a dolgot, úgy is fo-
galmazhatnánk, hogy a vi-
déki ipartelepítés második 
hulláma emelt gyárat a 
helybelieknek Kisteleken. A 
Szegedi Kábelgyár kisteleki 
gyáregységének igazi törté-
nete 1976. január l - jén kez-
dődik. Az ekkor 54 milliós 
termelési ér téket produkáló 
vállalat azonban 1984-ben 
m á r 600 millió felett ter-
melt. Ügy tűnt, megértek a 
feltételek ahhoz, hogy önál-
ló gyárrá váljék. A mennyi-
ségi változáson kívül egy-
f a j t a minőségi ugrást is je-
leztek ezek a számok. Bár a 
szegedi központtól való t á -
volság nem volt túl nagy, de 
harminc kilométerről egyre 
bonyolultabb lett irányítani 
a közben 470 főre duzzadt 
üzem életét. A Magyar Kábel 
Művek is úgy döntött, itt az 
ideje, hogy a_ kistelekiek 
megál l janak a sa j á t lábukon. 
Miután az önállósodás gon-
dolata kezdettől fogva meg-
volt a helybeliekben, nem 
úgy ér te őket a döntés, mint 
derült égből a villámcsapás. 
A tavalyi év elejére minden 
szervezeti feltétejt sikerült 
megteremteni a nagvkorúso-
dáshoz. Hogyan alakult az 
első önálló évük? Többek 
között e r re kerestünk vá-
laszt Kánitz Zoltán igazgató-
ná l : 

— A változás sikerét nem 
biztuk a véletlenre. Az „el-
szakadást" fokozatosan, kö-
rültekintően próbáltuk meg-
oldani, úgy, hogy a terme-
lés ne szenvedjen csorbát 
emiatt . Az ú j beosztásoknak 
megfelelő kinevezéseket már 
1984 decemberében kihir-
dettük. A szervezeti változ-
tatások a Magyar Kábel Mü-
vek segítségével történtek, 
de a sikeres és gyors átállás-
nál az is közrejátszott, hogy 
a szegedi anyavállalat sze-
mében sem volt szálka a mi 
elgondolásunk. 

Az árnyaltabb, valódibb 
kép megfestéséhez az is hoz-
zátartozik, hogy nem min-
dig ilyen rózsás napokat élt 
át a gyár. Az elmúlt év tör-
ténetéhez mindenképp ide-
kívánkozik az is, hogy mi-
után a Magyar Kábel Művek 
rendre nem tudott felülkere-
kedni sa já t nehézkedési tör-
vényén, az ú j abb mérleghiá-
nyok elkerülése miatt, az 
Ipari ¡Minisztérium tavaly 
áprilisában szanálási el já-
rást rendelt el. Az ú j veze-
tés jelentős decentralizálási 
folyamatot indított el. Az 
átmeneti nehézségek ellené-
re a kistelekiek végül is nye-
reségnek könyvelhetik el — 
az első hallásra nem kimon-
dottan óhaj tot t — változá-
sokat : 

— A vállalat ú j vezető 
testülete sok feladatot „le-
adot t" a termelő egységek-
nek, ami a rugalmasabb, ész-
szerűbb gazdálkodást segíti, 
de az eddigieknél jóval na-
gyobb feladatokat is ró ránk 
— fűzi tovább a gondolatot 
Kánitz Zoltán. — Ezután a 
belföldi megrendeléseket, az 
üzletkötéseket is magunk-
nak kell megoldani Az egy-

Látogatás a kisteleki 
Kábelgyárban 

Láíár Mihály felvétele 
A sodrógépen több rézszálból áll össze a vezetek 

ségek önelszámoltatása is 
most valósulhat meg először. 

Kettős szorításban kellett 
saját , jól járható ú t juka t 
megtalálniuk tavaly. Egy-
részt a szanálási követő „le-
adott feladatokat" kellett 
gyorsan befogadni, másrészt 
a frissen önállóvá vált egy-
ség gyermekbetegségein kel-
lett úrrá lenni. Ügy tűnik, 
mindkét feladatnak sikerült 
eleget tenni, ezt bizonyítja 
növekvő termelési ér tékük 
is, ami t az idén m á r 700 
millió forintra tervez a 480 
fős kollektíva. 

— Hogyan alakult a lét-
szám az elmúlt években? 
Vannak-e munkaerőgond ja-
ik"> 

— A vállalat számára tíz 
évvel ezelőtt éppen a sza-
bad munkaerő volt a legcsá-
bítóbb lehetőség, amikor 
úgy döntött, hogy Kistelek-
re gyáregységet telepít. így 
a helyben foglalkoztatottak 
a ránya megnőtt, egyre ke-
vesebb munkásnak kellett 
távolabbi vidékre el járnia. 
Munkaerő ugyan helyben is 
bőségesen rendelkezésünkre 
áll, mi azonban mégsem bíz-
zuk a véletlenre, hogy kik 
kerülnek ide. Szoros és jó 
kapcsolat alajcult ki a helyi 
párt- és állami vezetőkkel, 
de a vonzáskörzetünkbe ta r -
tozó öt községről sem feled-
keztünk meg. Ügy tűnik, ma 
már rangot jelent nálunk 
dolgozni. Ez persze nem Volt 
ilyen egyszerű és zökkenő-
mentes. Nehéz volt az itteni 
embereket — akik addig a 
mezőgazdaság kötetlenebb, 
szabadabb munkarendjéhez 
szoktak — beilleszteni a há-
rom műszakos nagyüzemi 
termelés feszes munka tem-
pójába. De ez a gond szeren-
csére már a múlté . . . 

A híradástechnikai ágazat 
— a kábelek, vezetékek 
gyártása — az egyik leg-
munkaigényesebb tevékeny-
ségek közül való. Jelentős 
értékű állóeszközzel, drága 
anyagokból kell szinte hi-
bátlan munkát végezni, a 
legkisebb tévedés is hatal-
mas károkat okozhat. Gyor-
san, de alapos szaktudást 
biztosítva kellett kiképezni 
az itteni embereket a kábel-
gyártásra. Helyben eddig 
54-en szereztek szakmunkás-
bizonyítvánvt. az idén pedig 
15-en próbálkoznak meg ve-
le. 

Nagyobb gond, hogy kevés 
a felsőfokú műszaki szak-
ember. Ma még a legtöbb-
jüket Szegedről, a vállalat 
sa já t autóbuszával szállí t ják 
ki. Aki ekkora utat megtesz 
nap mint nap, annak meg 
kell, hogy é r j e a fáradságot. 
Az igazi megoldás azonban 
az, hogy a műszaki ér telmi-
séget ennek a településnejt 
és ennek a gyárnak önma 

gának ikell hosszabb távon 
kinevelnie. 

A frissen összekovácsoló-
dott kollektívának az idén 
sem marad sok ideje az 
unatkozásra. A termelési ka-
pacitás szinte teljesen lekö-
tött erre az esztendőre is. Az 
árnyékolt híradástechnikai 
kábelek készítése — a három 
műszakos munkarend mel-
lett is — feszített tempót 
diktál. A vállalati gazdasági 
munkaközösségek segítségé-
re is számot tar tanak, ma 
már több mint száz ember él 
ezzel a jövedelem kiegészí-
tésének a lehetőségével. 

Az 1976-ban végrehajtott 
rekonstrukciós beruházás 
egy tízezer négyzetméteres 
gyártócsarnok felépítésével 
megteremtette a működés 
alapvető feltételeit. De a ter-
melés nagyarányú növelésé-
re — ú jabb gépek beszerzé-
sének híján — egyelőre 
nincs lehelőség. A törekvé-
sük is inkább az. hogy a pi-
ac magasabb, differenciál-
tabb elvárásainak tud janak 
eleget tenni, A tervük, hogy 
nemcsak méret re vágva, ha-
nem csatlakozókkal is fel-
szerelve szeretnék piacra 
vinni termékeiket. A jobb 
munkát ú j f a j t a bérezési 
rendszerrel is próbálják ösz-
tönözni. A jobb minőség a 
boríték vastagságán is meg-
látszik. Bár ez a fa j ta diffe-
renciálás egyelőre csak né-
hány egységnél, próbakép-
pen került bevezetésre, de ha 
beválik, hamarosan az egész 
üzemben alkalmazni fogják. 

— A szigorúbb gazdálko-
dás, a nyersanyag-takaré-
kosság terén is van még ten-
nivalónk — emelte ki Kánitz 
Zoltán. — A minőségi előírá-
sok miat t a leggondosabb 
munka mellett is „terme-
lünk" hulladékot. Sokáig 
nem voltunk érdekeltek ab-
ban, hogy ezen változtas-
sunk. A szigetelt kábelhulla-
dékot egyszerűen jóváírták. 
Januártól már ez is a sa já t 
zsebünkre megy. Most — 
többek között — a nagyfai 
célgazdasággal dolgoztatjuk 
fel, de azt tervezzük, hogy 
később sa já t magunk, hely-
ben nyerünk belőle ismét 
használható nyersanyagot. 

Számtalan okos ötlettel 
állnak elő mostanában, hi-
szen az érdekeltség nem-
csak megteremtette az ered-
ményes gazdálkodás feltéte-
leit, de olyan kényszerhely-
zetet is hozott létre, ahol 
csak a gyorsan, olcsón és jól 
termelő egységek tudnak 
megélni. A most elkezdett 
munkát előbb-utóbb a piaci 
szempontok fogják hitelesí-
teni. vagy megcáfolni. De 
egyelőre úgy tűnik, helyes 
utat választottak Kisteleken. 
A nagykorúságot munkával 
igyekeznek bizonyítani. 

Rafai Gábor 

T a n á c s i f e r i n f o k 
Úgy hiszem, nem én va-

gyok az egyetlen, aki állha-
tatosan, de mégis csak hiá-
bavalóan kerestem logikát a 
hivatalok néhány pénzügyi 
döntésében. A példák min-
denkinél kéznél voltak: mi-
közben a tanácsnak nem jut 
pénze az iskolai szakkörök 
felszerelésének gyarapítá-
sára, bőven adhat bútorok-
ra, székekre az irodákba. 
Sőt, év végén még stik fe-
lesleges bútort is bevásá-
rolhat, f u t j a a keretből, 
amit ha nem merit ki, a 
következő évben elvész. Ta-
nácsi emberek — maguk is 
látván e gyakorlat fonákját 
— hosszan tudták sorolni 
azokat a merev előírásokat, 
amelyek gyakran megakadá-
lyozzák, hogy a közösség fo-
r int jai odaguruljanak, ahol 
a legnagyobb a szükség rá-
juk, ahol a legtöbbet se-
gíthetik. Mint az a kisegér 
a tenyérnyi játékban, amely 
a labirintus falai közül csak 
nagy üggyel-bajjal vezethe-
tő a célba . . . 

Január elsejétől lényege-
sen megváltozott a helyzet: 
a tanácsi forintok felhasz-
nálásáról a testületek dön-
tenek a helyi szükségletek 
legjobb ismerelében. Ügy 
mondják, leveszik az össze-
gekről a pántl ikákat, ame-
lyek a pénz rendeltetését 
fellebbezhetetlenül meg-
szabták eddig. Ezek a pánt-
likák — mint valami irá-
nyítószám — jelezték, hogy 
mennyi költhető közműve-
sítésre és kultúrára, egész-
ségügyre és szociális ju t -
tatásra. Az út tehát kijelöl-
tetett, arról a forint le nem 
térhetett ; ha kellett, h a n e m , 
odaköltötték. Ez évtől a 
merev korlátokat feloldot-
ták: a tanácsoknak jut ta-
tott állami költségvetés fel-
használását csak nagy vo-
nalakban szabályozzák, bő-
séges lehetőséget adva az 
összegek rugalmas kezelésé-
re, szükség szerinti átcso-
portosítására. 

Kérdezhetné bárki, mi 
állt ú t jában eme ésszerűség 
korábbi térhódításának? Az 
újí tást többfaj ta igény szül-
te. Elsősorban az, hogy a 
tanácsok mostani, az előző 
ötéves tervéhez hasonló 
költségvetése csak a leg-
hatásosabban gazdálkodva 
használható fel. Arról van 
szó, hogy 1986—90. között 
nem jut majd annyi köz-
célokra, tanácsi fejleszté-

sekre, amennyit talán el-
várnánk a korábbi fejlő-
dési ütem alapján, vagy 
amennyi a reális igények 
kielégítésére kellene. A me-
revség, a túlszabályozás pe-
dig tovább rontaná az 
egyenleget, hiszen lehetet-
lenné lenné, a kezdeménye-
zések, az élet Szülte al-
kalmak megragadását, a la-
kosság spontán, ésszerű ja-
vaslatainak megtagadását. 
Ma már a kevesebből csak 
úgy lehet több, ha a taná-
csok a fejlesztéseknél „be-
kalkulál ják" a lakossági 
hozzájárulást, a vállalati tá-
mogatóst, de a hitelek fel-
Vételét is. AZ új, hatéko-
nyabb módszerek a tanácsi 
„tőke" skabadabb áramlá-
sát is feltételezik. Elkép-
zelhető vállalati és tanácsi 
közös beruházás, szövetség-
re léphet a tanács kisipa-
rosokkal, szövetkezetekkel, 
az a fontos, hogy a hiányt 
pótló létesítmények, laká-
sok gyorsabban, lehat ol-
csóbban készüljenek el, 
oldódjanak a feszültségek 
az ellátásban. 

Új helyzet van abban a 
tekintetben is, hogy a költ-
ségvetési támogatás egy ré-
szét ezentúl pályázat for-
májában ju t ta t ják a helyi 
tanácsoknak. A „központi" 
forintot az kapja, aki a 
fontos lakossági szükségle-
tek kielégítése érdekében 
több „helyi" forinttal egé-
szíti ki azt. A tanácsokat 
a r ra szeretnék, ezzel ösz-
tönözni. hogy növeljék saját 
bevételeiket. Vonzó célokkal 
nyerjék el a lakosság tele-
pülésfejlesztési hozzájáru- ' 
iását, vagy kötvénytámoga-
tását; javítsák az adózási 
munkát ; szorítsák vissza a 

felesleges költekezést, a pa-
zarlást. Tehát, hogy például 
ne vásároljanak év végén 
felesleges bútort csák azért, 
mert szilveszter Után a 
pénzt elveszik töltik. 

Lám, igy jutot tunk visz-
szu a kiindulóponthoz. A 
tanácsi pénzügyi szabályozás 
re formja az ilyen, és eh-
hez hasonló anomáliák el-
len üzent hadat. Ne feled-
jük, az előírások feloldása 
nem öntél. Az ú j szabá-
lyozás csak a megnöveke-
dett felelősséggel párosulva 
hozhat eredményt, hiszen a 
nagyobb önállóság is szül-
het rossz, ésszerűtlen pénz-
ügyi döntéseket. Csak úgy 
tartható be az elv, hogy a 
tanácsi forint a lehető leg-
több hasznot hozna, a leg-
szélesebb igények teljesíté-
sét szolgálja, ha a tanácsok 
a jó gazda módjára min-
den garast a fogukhoz ver-
nek, az emberek meghall-
gatásával döntenek arról, 
mire és mennyit költsenek 
Van garancia arra, hogy 
így legyen. A tavaly meg-
választott ú j tanácstagok 
mostanában alkotják meg a 
település ötéves fejlesztési 
terveit. Gondjaink, lehe-
tőségeink tudatában tervez-
nek, nyilván kerülve a mel-
lőzhető célokat, s a lakos-
ság rég várt elképzeléseit 
követve. A tanácstagok, u 
pénzügyi és egyéb ellen-
őrző bizottságok jól teszik 
tehát, ha olyan pénzügyi po-
litikát alakítanak ki, amely 
a rendelkezésre jutó anyagi 
eszközökkel a legjobban sá-
fárkodik. Ha élnek, s oko-
san élnek a pénzügyi sza-
bályozás könnyítéseivel. 

Komornik Ferenc 

A cukoripar szerződései 
Az. idén elöreláth;italig 

mintegy 00-1)5 ezer hektáron 
termelnek cukorrépát a gaz-
daságok. A gyárak már ja-
vában kötik a szerződésekel 
a nagyüzemekkel. Az ú j 
szezonban legalább 450-46(1 
ezer tonna cukrot akarnak, 
előállítani. Az üzemekben a 
téli karbantartást , felújítási 
munkákon dolgoznak. 

A Cukoripari Szolgáltató 
Közös Vállalat adatai sze-i 
r int: az ország tizenegy cu-; 
korgyára együttesen mán 

eddig csaknem 90 ezer hek-
tárra kötötte meg a termel-
tetési szerződést 500 mező-
gazdasági nagyüzemmel, és 
további szerződéskötéseket 
készítenek elő. A tapaszta-
latok kedvezőek. A termelői 
kedvre most is jótékony 
hatással van, hogy tavai» 
tonnánként átlagosan száz 
forinttal emelték a répa át-
vételi árát, amivel — a ter-
més jó minősége esetén — 
az idén is számolhatnak a 
gazdaságok. 

Exportfejlesztő hitelezés 
A Magyar Nemzeti Bank 

folytatja az export bővítését 
szolgáló fejlesztések hitele-
zését, rugalmasabb el járás-
sal könnyítve az ilyen jelle-
gű kölesönök igénybe véte-
lének feltételeit. 

Az MNB-ben Pichler Fe-
rencnek, az MTI munkatár -
sának elmondották: ez a 
hitelezési konstrukció az el-
múlt egy évtized során ösz-
szességében eredményesnek 
bizonyult. A Magyar Nem-
zeti Bank tíz év alat t ösz-
szesen 94 milliárd forintot 
folyósított olyan Vállalati 
fej lesztések finanszírozásá-
ra, amelyek hozzájárulnak a 
népgazdaság külkereskedel-
mi mérlegének javításához, 
a dollárelszámolásé export 
növeléséhez, illetve az im-
port gazdaságos helyettesíté-
séhez. Elsősorban 1976—80 
között volt igen nagy az 
ilyen jellegű beruházási hi-
telek kereslete. A bank ál-
tal ebben az időszakban fo-
lyósított 54 milliárd forint 
hitel segítségével öt eszten-
dő során a hazai vállalatok 
mintegy százmilliárd ér té-
kű fejlesztést hajtottak vég-
re. Az elmúlt években vi-
szont visszafogottabbá vált 
az ilyen jellegű hitelezés. Ez 
részben az exportlehetősé-
gek romlásával. így a vál-
lalatok érdekeltségének 
csökkenésével, de a hitele-
zési feltételek szigorításával 
is magyarázható. Az elmúlt 
öt esztendő során az export-
fejlesztő hitelkeretből a ter-

Jvezett 65 milliárd helyett 

csupán 40 milliárd forint ér-
tékű hitelt folyósított az 
MNB. 

Az export fejlesztését szol-
gáló hitelek hozzájárullak a 
népgazdasági egyensúly ja-
vításához, az ország export-
teljesítményének fokozásá-
hoz. Ma már az így létre-
hozott ú j létesítmények, 
korszerűsített üzemrészek 
ad ják az éves konvertibilis 
export 20-22 százalékát. Ezek 
a fejlesztések az első idő-
szakban elsősorban a gép-
ipar és az élelmiszer-gazda-
ság exportkapacitását növel-
ték, míg a nyolcvanas évek-
ben már hozzájárultak a 
háttéripar korszerűsítésé-
hez, egyes területeken a ter-
melés anyag- és energiaigé-
nyének csökkentéséhez is. 

Az idén a Magyar Nem-
zeti Bank — korszerűbb 
eszközökkel — tovább foly-
ta t ja az exportfejlesztés ki-
emelt hitelezését. A kölcsö-
nök igénybevételét az állam 
újabb kedvezményekkel ösz-
tönzi. Új lehetőség, hogy a 
hitel kapcsolódhat az ex-
portnövelést célzó pályázati 
rendszerhez: így azok a vál-
lalatok, amelyek ennek ke-
retében veszik igénybe a hi-
teleket beruházásaikhoz, fel-
halmozási adókedvezmény-
IM n részesülnek. Másfelől a 
költségvetés — nyereségadói 
visszatérítés formájában 

csökkenti kamatterheiket, 
emellett a beruházók állami 
vagy banki a lapjut ta tás t is 
igénybe Vehetnek. 

A Magyar Nemzeti Bank 
hiteltagozatainak 1986-ban 
a kiemelt fejlesztési célok-
ra közel 15 milliárd forint 
áll rendelkezésükre, aminek 
legnagyobb hányadát ad ja 
az exportfejlesztést szolgáló 
hitelkeret. A hiteltagozatok 
nemcsak a kivitel növelését 
támogatják, hanem az ex-
portszint fenntar tását is; a 

.termelésük több mint 30 szá-
zalékát konvertibilis elszá-
molású piacokon értékesítő 
vállalatok kivitelük megőr-
zését szolgáló fejlesztéseikre 
is igénybe vehetik ezeket a 
hiteleket. 

A bank a hitelek odaíté-
lésénél előnyben részesiti, 
ha a külkereskedelmi válla-
latok szerepet vállalnak a 
termelők fejlesztéseiben. 
Ettől az- együttműködés ja-
vulását, a közös érdekeltség 
erősödését, az értékesítés 
jobb megszervezését remé-
lik. A bank két hiteltagoza-
ta tervezi, hogy a további-
akban erőteljesebben kap-
csolódik be a hazai gyárt-
mányú, illetve a külföldről 
beszerzett gépek kölcsönzé-
sének megszervezésébe. Az 
ilyen akciókat a későbbiek-
ben hitellel is segíteni kí-
vánják, illetve külföldi géo-
bérlet esetén vállalják az 
ügvlet lebonyolítását, s 
amennyiben szükséges, meg-
felelő fizetési garanciát 
nyúj tanak (MTI) 
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